
 
 

 

Protokół Nr 6/2012 
z odbytego posiedzenia Komisji Bezpieczeństwa Publicznego, 

Porządku i Ochrony Przeciwpożarowej 
z dnia 26 listopada  2012r. 

 
 
Obecni: 
 
1.Radzik Marek  
2.Olesek Józef 
3.Dudzis Jarosław 
4.Szulc Jerzy 
 
Po  powitaniu wszystkich obecnych Przewodniczący Komisji Pan Marek Radzik  
przedstawił  następujący porządek obrad:  
 
1.Informacja nt. wdrożenia z dniem  1 stycznia 2013r. nowych przepisów w zakresie 
gospodarowania odpadami. 
2.Stan przygotowania zimowego utrzymania dróg w sezonie  2012/2013. 
3.Zapewnienie pomocy społecznej dla osób potrzebujących wsparcia w sezonie zimowym 
2012/2013. 
4.Wnioski dot. projektu budżetu na 2013r. w zakresie bezpieczeństwa. 
5.Plan pracy posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa Publicznego, Porządku i Ochrony 
Przeciwpożarowej na 2013r. 
6.Opiniowanie projektów uchwał przygotowanych na sesję Rady Miejskiej, która   
   odbędzie się w dniu 29.11.2012r. 
7.Sprawy różne i wolne wnioski. 
 
W obradach Komisji brał udział Przewodniczący Rady Miejskiej w Rzepinie Robert 
Łukaszewicz.  
 
Ad.1 Informacja nt. wdrożenia z dniem  1 stycznia 2013r. nowych przepisów w zakresie 
gospodarowania odpadami. 
 
Przewodniczący komisji  bezpieczeństwa… M. Radzik poinformował, że na stronach 
Ministerstwa Środowisko możemy znaleźć harmonogram uchwał  podany przez ustawodawcę  
jakie powinna podjąć gmina i zgodnie z tym harmonogramem Burmistrz Rzepina przedstawia 
trzy projekty uchwał przygotowane do podjęcia na sesji 29 listopada. Omawiana ustawa 
śmieciowa będzie zacznie nas obowiązywać od pierwszego lipca przyszłego roku.  Najpierw 
został omówiny Regulamin Utrzymania Czystości w Gminie, co do którego zadał jedno 
pytanie, które było zdane po raz kolejny, a mianowicie jak mieszkańcy naszej gminy mają się 
zaopatrywać w kosze na odpady stałe? 
Regulamin mówi, że mieszkańcy mają się zaopatrywać sami w kosze na śmieci. Na dzień 
dzisiejszy część mieszkańców ma pojemniki swoje a część dzierżawi od firm Veolia z 
Gorzowa lub PUK ze Słubic.  Co będzie jeśli żadna z tych firm z obecnie obsługujących 
naszą gminę nie wygra przetargu i mieszkańcy nie będą mieli koszy, a na załatwienie nowych 
będzie bardzo mało czasu? 



 
 

 

Ponadto regulamin został opracowany szczegółowo, w oparciu o przepisy. Zwrócił się z 
zapytaniem czy inni członkowie komisji zapoznali się z regulaminem i czy mają do niego 
pytania? 
 
Radny J. Dudzis zadał pytanie czy zostały przeprowadzone konsultacje z mieszkańcami 
dotyczące wysokości opłaty śmieciowej? 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej R. Łukaszewicz zapytał czy istniał wcześniej podobny 
regulamin i w jaki sposób mieszkańcy Rzepina byli rozliczani za łamanie tego regulaminu. 
Kto będzie  kontrolował przestrzegania regulaminu i jakie będą kary? Regulamin jest bardzo 
obszerny, nakłada  na mieszkańców szereg obowiązków i zobowiązanie. Czy nałożone 
obowiązki i opłaty nie obciążą zbytnio mieszkańców? Czy zostanie powołana odpowiednia 
komórka, odpowiedzialna za nadzór nad regulaminem np. straż miejska? 
 
Odpowiadając na powyższe pytania głos zabrał zastępca Burmistrza Rzepina Wojciech 
Skwarek: Poinformował, że w związku z nową ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w 
gminach, w której zostały określone obowiązki dla gmin, od 1 lipca 2013 roku to  gmina 
będzie odpowiedzialna za cały system odpadów komunalnych powstających na 
nieruchomościach zamieszkałych. Ustawodawca nakazuje gminom podjęcie kilku 
podstawowy uchwał, które przygotują gminę do realizacji tego zadania i te uchwały zostały 
przedstawione na tej komisji. Ustawodawca nakazuje podjęcie tych uchwał do końca 
bieżącego roku, w przypadku nie wywiązania się to wojewoda narzuci sam treść uchwał, nie 
uwzględniając charakterystyki naszej gminy.  Na pewno najwięcej kontrowersji będzie 
budziła uchwała, w której są określone stawki opłaty śmieciowej. Wprowadzenie tych 
nowych zadań dla gminy nie jest rzeczą łatwą i dlatego zwrócił się z prośbą o zrozumienie, 
współpracę i pomoc w wypracowaniu jak najlepszych rozwiązań.  
Odnosząc się do pytania zadanego przez radnego J. Dudzisa poinformował, iż konsultacje 
społeczne przy podejmowaniu tych uchwał nie są konieczne, ponadto  dodał, że uchwały te 
będą mogły być poprawiane  w roku następnym  roku jeśli zmianie ulegną warunki, stawki 
opłaty śmieciowej. Zauważył, że nikt na dzień dzisiejszy nie jest w stanie dokła0dnie określić 
jaka powinna być wysokość stawek opłaty śmieciowej, będzie  znana dopiero po 
rozstrzygnięciu przetargu. Gminy mają określić stawkę na takiej wysokości aby pokryła ona 
koszty związane  z funkcjonowaniem tego systemu i na pewno nie będą na tym zarabiały.  
Gmina od 1 lipca 2013r. będzie odbierała wszystkie nieczystości od mieszkańców. W celu 
wprowadzenia tego systemu gmina ogłosi przetarg na odbiór nieczystości, będzie musiała 
zorganizować całą administracje z tym związaną. Ponadto z czasem gmina będzie 
zobowiązana zapewnić punkt odbioru odpadów takich jak: elektro śmieci, odpady 
wielkogabarytowe – meble., itp. Na dzień dzisiejszy  nie można  przewidzieć wszystkich 
problemów jakie z sobą przyniesie wprowadzenie system gospodarowania odpadami przez 
gminy, dopiero życie pokaże co jeszcze jest do zrobienia, a co trzeba poprawić. 
Wysokość stawki określi  przetarg i dopiero po przetargu stawkę będzie można  przyjąć 
rzeczywistą. Odnośnie pytania zadanego przez radnego R. Łukaszewicza wyjaśnił, iż gmina 
będzie starała się zapewnić kontrolę nad systemem, poprzez  kontrole czy odpady są 
segregowane  przeprowadzane przez  firma odbierająca odpady – określa to ustawa. Jeśli ktoś 
zadeklaruje, że będzie segregował odpady i się z tego nie wywiąże wtedy będzie mu 



 
 

 

zmieniona stawka na wyższą – jak przy odpadach komunalnych. Powołanie straży miejskiej 
nie jest możliwe – zbyt duże koszty.  
 
Zastępca Burmistrza Wojciech Skwarek poinformował, że ustawa dopuszcza następujące 
możliwości wyliczenia stawki opłaty śmieciowej tj., od liczby mieszkańców, od powierzchni 
domu, mieszkania przypadającej na mieszkańca, od ilości  zużycia wody bądź też można 
ustalić stawkę ryczałtowa na każde gospodarstwo tak samo. Została wybrana metoda od 
mieszkańca jako najbardziej optymalna i sprawiedliwa, podobnie jak w innych gminach. 
Obowiązek wprowadzenia opłaty śmieciowej i całej gospodarki śmieciowej nadzorowanej 
przez gminy nakłada na burmistrza ustawa. Ponadto wytyczne Unii Europejskiej nakładają na 
gminy obowiązek uzyskania odpowiednich norm śmieciowych dotyczących recyklingu, w 
odpowiednich terminach, jeśli te normy nie zostaną osiągnięte wtedy nałożone zostaną kary 
na państwo i na gminy. Projekty uchwał dot. Gospodarki śmieciowej  przedstawione na 
komisji są zgodne z założeniami Wojewódzkiego Planu Gospodarki Odpadami.  
Ponadto Zastępca Burmistrza W. Skwarek poinformował, że przy obliczaniu wielkości stawki 
opłaty śmieciowej były brane pod uwagę ustawowe wytyczne co do tego jak taka stawka 
powinna być wyliczona. Wyliczając stawkę były brane pod uwagę takie dane jak: wielkość 
strumienia odpadów, konieczność zatrudnienia osoby do obsługi systemu, odpady niczyje – 
pozostawione w lasach, procent mieszkańców, którzy będą mieli problemy z regulowaniem 
opłat, organizację punktu odbioru pozostałych odpadów. 
Zastępca Burmistrza W. Skwarek odnosząc się do kwestii pojemników na śmieci, 
poinformował, że będzie to funkcjonowała tak jak dotychczas. Mieszkańcy będą mogli 
dzierżawić pojemniki od firmy, która wygra przetarg, bądź też zakupić sobie. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicz ponowił zapytanie dotyczące regulaminu – kto go 
opracował, czy wcześniej obowiązywał podobny regulamin, czy można go jeszcze zmieniać, 
kto będzie nadzorował przestrzeganie tego regulaminu, na jakiej podstawie i w jakiej formie 
będą nakładane kary za łamanie regulaminy, czy mieszkańcy będą ponosili dodatkowe koszty 
związane z użytkowaniem pojemników na odpady? Ponadto zwrócił uwagę na punkt w 
regulaminie dotyczący segregacji śmieci, a dokładnie jak segregować, co należy wrzucać do 
poszczególnych worków a czego nie , czy worki będą podpisywane, przypisywane do 
poszczególnych nieruchomości i czy będą w związku z tym informacje, szkolenia dla 
mieszkańców? Zadał również pytanie o kompostowniki i konieczność ich rejestrowania w 
gminie, jakie powinny spełniać normy i kto będzie to kontrolował? Zauważył również 
wytyczne w regulaminie dotyczące porządku na posesji i przed nią, konieczność dbania o 
rowy melioracyjne i drzewostan na działce. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek odpowiadając na powyższe pytania wyjaśnił, że 
regulamin powstał na podstawie wytycznych w ustawie oraz w Wojewódzkim Planie 
Gospodarki Odpadami. Podobny regulamin wcześniej istniał natomiast ten przedstawiony na 
komisji jest dostosowany do obecnie obowiązujących przepisów prawnych. Nad regulaminem 
pracowała grupa osób, wszystkie punkty były szczegółowo analizowane, a ostateczna wersja 
regulaminu zależy od wspólnie wypracowanego stanowiska. Jednakże musi on zostać podjęty 
do końca tego roku. Przestrzegania regulaminu będą kontrolować  pracownicy urzędu obecnie 
pracujący jak nowo zatrudnieni do obsługi systemu. Na pozostałe pytania dotyczące 



 
 

 

regulaminu odpowiedzi udzielą pracownicy odpowiedzialni merytorycznie. Zastępca 
Burmistrza podsumował swoją wypowiedź stwierdzeniem, że nałożone na gminę nowe 
obowiązki są trudne i budzą wiele kontrowersji. Pracownicy przygotowujący uchwały zrobili 
to rzetelnie i jak najlepiej aby zminimalizować koszty z tym  związane jakie będą ponosili 
mieszkańcy i gmina. Po rozpoczęciu funkcjonowania tego systemu przepisy będą poprawiane 
i dostosowywane do potrzeb. 
 
Przewodniczący komisji  bezpieczeństwa… M. Radzik zwrócił uwagę, iż omawianym 
tematem, regulaminem interesował się dużo wcześniej na poprzednich komisjach, 
proponował analizę tych przepisów dużo wcześniej. Ponadto nie został  wcześniej 
poinformowany jako przewodniczący komisji o wprowadzeniu regulaminu do programu  
obrad komisji. Zadał pytanie czy regulaminy zostaną dostarczone do wszystkich posesji, tak 
aby mieszkańcy mogli się z nim zapoznać? Podsumowując stwierdził, iż regulaminy powinny 
być dostarczone w styczniu do wszystkich posesji, tak aby mieszkańcy mogli się z nimi 
zapoznać i obowiązkami jakie na nich nakłada ten regulamin.  
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że regulamin podobnie jak inne 
akty prawa miejscowego zostanie podany do publicznej wiadomości, ponadto gmina będzie 
prowadziła kampanię edukacyjną wiosną przyszłego roku dotyczącą nowego systemu 
gospodarki odpadami i segregacji. Przyznał rację radnym w kwestii konieczności zapoznania 
mieszkańców z regulaminem jako jednej drogi do edukacji i przestrzegania tego regulaminu. 
Ponadto poinformował, że deklaracje o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi do nieruchomości jednorodzinnych są dostarczane przez pracowników urzędu, 
natomiast jeśli chodzi o wspólnoty mieszkaniowe to deklaracje są dostarczane do zarządców 
tych wspólnot. W przypadku nie stosowania się do regulaminu nie będzie kar, wydawane 
będą decyzje ustalające nową wysokość opłaty. Wszystkie złożone przez mieszkańców 
deklaracje będą wprowadzone do systemu zarządzającego systemem gospodarki śmieciowej.  
Gmina nie będzie zawierała umów na odbiór odpadów, mieszkańcy sami będą dokonywali 
wpłat w kasie urzędu lub na konto urzędu. Na podstawie uchwalonej stawki mieszkańcy będą 
przemnażali ją razy liczbę osób zamieszkałych w danym gospodarstwie domowym, stawka 
będzie zależna od tego czy odpady będą segregowane czy nie. Tak wyliczona kwota będzie 
wpływała do urzędu i będzie ona weryfikowana z wcześniej złożoną deklaracją. Firma 
odbierająca odpady ma obowiązek niezwłocznie poinformować gminę o stwierdzeniu nie 
segregowania odpadów w danej nieruchomości. 
 
Odpowiedzi dotyczącej selektywnej zbiórki odpadów udzieliła pani K. Janicka pracownik 
urzędu. Poinformowała, ze regulamin definiuje kolory worków do selektywnej zbiórki 
odpadów, pozostałe normy dot. worków mają być określone przez podmiot jaki będzie te 
worki odbierał, podmiot wyłoniony w drodze przetargu. Określone zostało jaki asortyment 
selektywnej zbiórki odpadów  można wrzucać do poszczególnych worków. Ponadto 
poinformowała, że na dzień dzisiejszy nie posiada szczegółowej wiedzy dotyczącej 
zbiorników na odpady biodegradowalne. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicz stwierdził, że do omawianego regulaminu będzie 
jeszcze na pewno dużo pytań, z tymi przytoczonymi powyżej pytaniami zetkniemy się 



 
 

 

najprędzej. Ponadto zauważył, że nie można pominą faktu, że w gminie ponad 600 
gospodarstw domowych nie zostało nigdy odnotowanych, że produkuje odpady płynne. 
Zwrócił się z prośbą do Burmistrza Rzepina  o zwrócenie uwagi na odpady płynne, jako że o 
nich też jest mowa w regulaminie. Regulamin opisuje całościowo gospodarkę odpadami 
stałymi, płynnymi oraz porządku i  gmina musi cały ten system kontrolować, zwłaszcza te 
gospodarstwa, które nie są w ewidencji jako producenci odpadów płynnych. Paragraf  38  
punkt 2 regulaminu mówi: kto nie wykonuje obowiązków określonych w regulaminie podlega 
karze grzywny. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że omawiając kary mówił o karach 
dotyczących odpadów stałych, którymi gmina ma się zając zgodnie z nowelizowanymi 
przepisami ustawy. Jeśli chodzi o odpady ciekłe to zapisy w regulaminie się nie zmieniły – 
były we wcześniejszym regulaminie. Problem odpadów ciekłych jeśli  rozwiązywany na 
bieżąco przez firmę zajmującą się tymi odpadami. Znowelizowane przepisy dotyczą odpadów 
komunalnych stałych i tu są nałożone nowe obowiązku, jeśli chodzi o odpady ciekłe to gmina 
to realizowała i nadal będzie to realizować. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zapytał czy zgodnie z §38 pkt 2 będzie możliwość 
karania tych osób zgodnie z regulaminem, które mimo wcześniejszej deklaracji nie segregują 
odpadów bądź też podały mniejszą liczbę osób? Obecnie wszystkich będzie obowiązywał ten 
jeden regulamin w którym zarówno jest opisana gospodarka odpadami stałymi, płynnymi, 
obowiązek porządku na posesji jak również obowiązek utrzymania chodnika w okresie zimy 
– posypywanie odpowiednimi środkami. Podsumował, że omawiany temat jest bardzo szeroki 
i musimy się do niego dobrze przygotować. Regulamin ten powinien być przestrzegany przez 
wszystkich mieszkańców i powinien jednakowo traktować obowiązki dotyczące odpadów 
stałych jak i płynnych. 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa …M. Radzik zauważył, ze ustawa z 13.09.1996r. o 
utrzymaniu czystości i porządku w gminie zobowiązywała gminy do ewidencji zbiorników 
bezodpływowych i przydomowych oczyszczalni ścieków i w związku z tym zadał pytanie czy 
taka ewidencja była prowadzona ?  
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek odpowiadając wyjaśnił, że celem regulaminu nie 
jest karanie mieszkańców. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza stwierdził, że ważne jest sprawiedliwe i jednakowe 
traktowanie wszystkich mieszkańców i wszyscy powinni przestrzegać regulaminu. Kary 
powinny być wymierzane bez względu na łatwość ich zastosowania jak np. przy odpadach 
komunalnych stałych. Nie można przy wymierzaniu kar pomijać 600 gospodarstw 
domowych, które nie płacą za nieczystości płynne. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek zauważył, że te same regulacje odnośnie kar były 
w poprzedniej uchwale o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, dotyczące odpadów 
płynnych. Ten zapis musi się również znaleźć w nowym regulaminie. Powracając do decyzji 
ustalających wysokość opłaty śmieciowej w przypadku nie stosowania się do regulaminu, to 



 
 

 

jeżeli wyczerpiemy wszystkie możliwości przewidziane trybem administracyjnym  wtedy 
będą nakładane kary. Jednakże naszym założeniem jest, iż mieszkańcy będą się wywiązywać 
ze swoich obowiązków, a zabezpieczenia dotyczące kar muszą być zawarte w tym 
regulaminie. Gmina będzie prowadziła akcję edukacyjną i informacyjną dotyczącą nowego 
systemu tak aby mieszkańcy byli zorientowani w prawach i obowiązkach, i aby nie było 
konieczności ich karania. Poprosił o wypowiedzenie się na temat mandatowania oraz na temat 
zbiorników na odpady biodegradowalne  pana M. Moskalskiego odpowiedzialnego w 
urzędzie za wprowadzenie  omawianego systemu. 
 
Pracownik urzędu M. Moskalski udzielając odpowiedzi wyjaśnił, że w regulaminie jest 
określony  sposób postępowania z odpadami powstającymi w gospodarstwach domowych. 
Założeniem jest aby dokonywać selekcji odpadów już w momencie ich powstawania w 
gospodarstwach domowych, na te które mogą być dzielone i na odpady komunalne. 
Powinniśmy dążyć aby odpadów komunalnych było jak najmniej.  
Odnosząc się do rejestru odpadów płynnych, poinformował że jest prowadzony rejestr 
zbiorników na odpady płynne. Gmina stara się uszczelniać ten system aby wyłowić te 
gospodarstwa, o których mówił Przewodniczący, nie ujęte jako producenci odpadów 
płynnych. Każde gospodarstwo nie włączone do systemu kanalizacyjnego powinno posiadać 
zbiornik na nieczystości płynne i powinien być systematycznie opróżniany. Założeniem 
wprowadzanego systemu jest przeniesienie odpowiedzialności za ten system na gminę i 
uszczelnienie aby odpady nie trafiały do środowiska. Dzięki powstającemu systemowi 
ewidencjującemu gospodarstwa produkujące odpady komunalne zostaną wyłonione również 
te gospodarstwa, które nie są zgłoszone jako producenci odpadów płynnych. Po wydaniu 
decyzji tym gospodarstwom nakazującej przyłączenie do kanalizacji, bądź też opróżnianie 
zbiorników na odpady płynne  gmina będzie egzekwować zapłacenie należności z tym 
związanych. W przypadku nie przestrzegania regulaminu będą nakładane kary. 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa …M. Radzik  ponowił pytanie odnośnie rejestru 
zbiorników bezodpływowych i przydomowych oczyszczalni ścieków, czy jest prowadzony, a 
jeśli nie to od kiedy będzie prowadzony? Przepisy regulują wielkość zbiorników na odpady 
płynne i powinny być opróżniane co tydzień z danej nieruchomości. 
 
Pracownik urzędu  M. Moskalski poinformował, że taki rejestr jest prowadzony  i przy okazji 
wprowadzania nowego systemu będzie on aktualizowany, każde gospodarstwo będzie opisane 
jak gospodaruje odpadami stałymi i ciekłymi. 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zapytał czy zostaną przekazane 
komisji dane statystyczne z omawianego rejestru i do kiedy? 
 
Pracownik urzędu  M. Moskalski przekazał, że informacje dotyczącą ilości gospodarstw 
podłączonych do sieci kanalizacyjnej, ile posiada gospodarstw posiada zbiorniki na 
nieczystości płynne, ile ma oczyszczalnie przy domowe,  a ile nie posiada. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zapytał czy deklaracje zostały dostarczone 
wspólnotom? 



 
 

 

 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że deklaracje dla wspólnot 
mieszkaniowych wypełnia zarząd. Po uchwaleniu wzoru deklaracji mieszkańcy zostali 
poinformowani o wprowadzaniu nowego systemu gospodarowania odpadami stałymi poprzez 
zamieszczenie informacji na tablicy ogłoszeń, na stronie internetowej gminy oraz 
bezpośrednio docierając do mieszkańców.   Każdy mieszkaniec powinien sam pobrać sobie 
deklarację ze strony internetowej urzędu lub też w urzędzie podobnie jak to jest z 
deklaracjami z urzędu skarbowego. Gmina postanowiła przyspieszyć ten proces i deklaracje 
były roznoszone lub rozsyłane do mieszkańców, również do wspólnot mieszkaniowych. 
 
Mieszkańcy obecni na posiedzeniu komicji poinformowali, że takich deklaracji jeszcze nie 
otrzymali. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że niektóre zarządy wspólnot 
mieszczą się na przykład w Zielonej Górze i tam zostały wysłane deklaracje. W razie 
jakichkolwiek wątpliwości mieszkańcy mogą się zgłaszać do urzędu z prośbą o wyjaśnienie, 
informacje będą udzielane przez pracowników urzędu. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zwrócił się z zapytaniem czy wspólnoty 
mieszkaniowe po otrzymaniu deklaracji będą je kopiowały i dostarczały do wszystkich 
mieszkańców danej wspólnoty ? 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek odpowiedział, że to wspólnota podpisuje umowy w 
imieniu mieszkańców tak jak to było do tej pory, a nie poszczególni mieszkańcy. Zarząd 
wspólnoty ma dane odnośnie ilości produkowanych odpadów, ilości mieszkańców i to zarząd 
składa deklarację. Poprzednie umowy lub też ostatni rachunek za wywóz odpadów  powinny 
być dołączone do deklaracji dla możliwości zweryfikowania złożonych deklaracji.  
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zapytał czy wobec tego z każda wspólnota składa 
jedną deklarację i odpowiedzialnym za podanie nieprawdziwych danych będzie zarządca? 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że tak jak do tej pory zarząd 
podpisywał umowy i  składa deklaracje woli.  
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zauważył, że jeśli każdy mieszkaniec jest 
właścicielem swojego mieszkania to on powinien pilnować swojego obowiązku, a nie 
zarządca. Jeśli mieszkaniec ma uiszczać opłaty na rzecz gminy to powinien się rozliczać z 
gminą, a nie z zarządcą i podobnie  z deklaracjami. Nie powinno zrzucać odpowiedzialności 
na zarządców za składanie , nieprawdziwych informacji w deklaracjach. Wyraził opinię, że 
każdy mieszkaniec powinien sam składać deklaracje i być odpowiedzialnym za założone tam 
dane. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, ze gmina opracowując dokumenty opiera 
się na obowiązujących przepisach, ustawach i najnowszych interpretacjach przepisów 



 
 

 

wydanych przez Ministerstwo Rolnictwa…. Poprosił o wyjaśnienie tematu związanego ze 
wspólnotami przez pana R. Boberskiego zarządzającego wspólnotami. 
 
 
Dyrektor ZAMK R. Boberski wyjaśnił, że wspólnoty mieszkaniowe zarządzane ustawowo w 
oparciu o art. 18 ustawy o własnościach lokali, mają swoich zarządców, którzy są 
reprezentantami interesów wspólnoty mieszkaniowej i odpowiadają za stałe funkcjonowanie 
tej wspólnoty. We wspólnotach  zarządzanych  na podstawie umowy cywilno – prawnej, 
mieszkańcy będą składali deklaracje indywidualnie. Są to wytyczne nałożone przez prawo i 
nie może tu być odstępstwa. Ponadto zauważył, że intencją nowej ustawy jest nauczenie ludzi 
jak gromadzić i segregować odpady, właściwie gospodarować odpadami domowymi. We 
wspólnotach, do których należy określona liczba rodzin, po wprowadzeniu nowych 
omawianych rozwiązań pojawią się problemy związane z wywiązywaniem się wszystkich 
rodzin z segregacji odpadów.  Zarządca będzie zobowiązany tak rozwiązać problem dzielenia 
śmieci aby każdy mógł to robić.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik wyraził opinie, że deklaracje powinny 
być dostarczone do wszystkich mieszkańców i powinien być określony termin ich złożenia w 
urzędzie. Obowiązkiem gminy jest dostarczenie deklaracji  do wszystkich wspólnot 
mieszkaniowych i gminy obowiązkiem będzie zdawanie sprawozdań z realizacji tego zadania. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że obowiązkiem gminy będzie 
rozliczanie i składnie sprawozdań, ponadto gminie zależy aby wszystkie te deklaracje 
spłynęły od mieszkańców. W uchwale dotyczącej deklaracji jest określony termin ich 
dostarczenia  jako 14 dni od dnia otrzymania deklaracji. Ustawa nic nie mówi o obowiązku 
dostarczania deklaracji przez gminę, mimo to dostarczane są mieszkańcom deklaracje. 
Obecnie jest to realizowane, chodzą osoby zatrudnione w urzędzie i roznoszą deklaracje do 
nieruchomości zamieszkałych. Deklaracje dostarczane są za pokwitowaniem, tak więc wiem 
kiedy  i komu deklaracje zostały dostarczone. Następnie deklaracje są wprowadzane do 
systemu. Zapowiedział, że na początku roku 2013 będę zwróci się do rady  o wprowadzenie  
zmiany zapisu terminu dostarczenia deklaracji tak aby określić dokładny termin na konkretny 
dzień w kwietniu 2013r.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zauważył, że gmina jest zobowiązana 
do złożenia sprawozdania na temat funkcjonowania wprowadzanego systemu Marszałkowi 
woj. Lubuskiego do 31 marca 2013r. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek odpowiedział, że we wspominanym sprawozdaniu 
zostanie przedstawione w jakim stopniu  ten system jest realizowany. 
 
Pracownik urzędu  M. Moskalski wyjaśnił, że gmina jest zobligowana ustawowo do złożenia 
sprawozdań, a w przypadku nie wywiązania się gminy zostaną nałożone na nią wysokie kary. 
 



 
 

 

Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek zapewnił, że gmina na pewno złoży w terminie 
sprawozdanie. A jeśli ktoś z mieszkańców nie złoży w określonym czasie deklaracji wtedy 
gmina sama będzie zobowiązana wyliczyć stawkę opłaty śmieciowej na daną nieruchomość. 
W decyzjach  będą zawarte informacje o bieżącej wysokość opłaty śmieciowej oraz  o 
zaległościach.  
 
Radny J. Dudzis zwrócił się  z pytaniem jak są roznoszone decyzje, czy ulicami, czy w inny 
sposób? Zauważył również, że dostarczenie deklaracji do mieszkańców leży w interesie 
gminy. 
 
Zastępca  Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że deklaracje są roznoszone 
sukcesywnie, a jeśli do kogoś jeszcze nie została dostarczona deklaracja to z powodu 
nieobecności danej osoby w dniu roznoszenia. 
 
 
Radny J. Dudzis ponowił swoje pytanie odnośnie sposobu roznoszenia deklaracji oraz zapytał 
na jakim jest to etapie? Zauważył, że mógł zostać wcześniej określony termin na przykład do 
końca roku na przyjmowanie deklaracji, a po nowym roku wprowadzenie  deklaracji do 
systemu i ich weryfikacja. Gmina teraz ma na to czas na dostarczenie i weryfikacje deklaracji. 
Ponadto należy porównać czy wszyscy mieszkańcy są podłączeni do kanalizacji, czy też nadal 
korzystają ze zbiorników na odpady płynne? Wszystkie nieruchomości powinny być 
zewidencjonowane zarówno pod kątem odpadów płynnych jak i stałych. Tak uzyskane dane 
powinny być sprawdzone z danymi z ewidencji ludności.  
 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek przyznał radnemu J. Dudzisowi rację i potwierdził, 
że właśnie w taki sposób to gmina realizuje. Ponadto wyjaśnił, że jesteśmy pierwszą gminą w 
województwie, która zaczęła deklaracje dostarczać mieszkańcom, a po nowym roku 
informacje podane w deklaracjach będą weryfikowane. Po nowym roku Zastępca Burmistrza 
Rzepina W. Skwarek przedstawi radnym zmianę uchwały dotyczącą określenia konkretnego 
terminu dostarczania wypełnionych deklaracji przez mieszkańców. Po nowym roku będzie 
również prowadzona kampania informacyjna na temat wprowadzonego nowego systemu 
gospodarowania odpadami. Jeśli radni będą mieli uwagi to zostaną one przyjęte do 
rozważenia, każda taka uwaga jest cenna.  
 
Radny Jerzy Szulc zapytał jak będą rozliczane rodziny w których dzieci wyjeżdżają na 9,10 
miesięcy na studia wyższe, a są zameldowane na stałe. Czy deklaracje raz złożone będzie 
można zmieniać? 
 
 
Dyrektor ZAMK R. Boberski zgodził się, że w zbiorowości istnieje ruch ludzi ze względu na 
wyjazd na studia, wczasy itp. Kwestia ta jest uregulowana w ustawie poprzez możliwość 
złożenia oświadczenia cywilno-prawnego do którego złożenia jest zobowiązany właściciel. W 
przypadku zmiany czasowej lub dłuższej ilości osób w gospodarstwie domowym  powinien 



 
 

 

właściciel mieszkania złożyć takie oświadczenie . Są gotowe  wzory składania takich 
oświadczeń i później dokonuje się weryfikacji takich oświadczeń.   
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik stwierdził, że omawiany przypadek 
powinien być zapisany w regulaminie.  
 
Dyrektor ZAMK R. Boberski wyjaśnił, że zasady gospodarowania wspólnoty są określone 
ustawowo, a mianowicie jeśli jest ustanowiony zarząd wspólnoty dotyczy to tak samo 
dotyczy to  każdego innego właściciela – ma on obowiązek złożenia takiego oświadczenia. 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek poinformował, że kwestie te reguluje ustawa jak 
również kwestie dokonywania zmian w deklaracjach. Jeśli w ciągu roku zajdzie jakaś zmiana 
to można ja w każdym czasie zgłosić poprzez złożenie zmiany deklaracji. 
 
Pracownik urzędu  M. Moskalski wyjaśnił, że w deklaracji podaje się liczbę osób 
przebywających na stałe oraz liczbę osób przebywających czasowo z podaniem terminu od 
do. Nie ma tam mowy o osobach zameldowanych tylko o osobach fizycznie przebywających 
na danej nieruchomości. Powinien być wskazany okres czasu w przypadku osób 
przebywających   czasowo w danej nieruchomości.  
 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zapytał jak się sprawa będzie miała odnośnie Hoteli, 
internatów  itp.? 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że te nieruchomości nie będą ujęte w 
nowym systemie gospodarowania odpadami. 
 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zamknął część dyskusji dotyczącą 
regulaminu i zapewnił, że komisja bezpieczeństwa będzie zajmowała się tym tematem  aż do 
momentu wdrożenia go w  życie, będzie zbierała opinie na temat tego systemu i sprawdzała 
jego funkcjonowanie. 
 
Opiniowanie projektu uchwały dotyczącej stawki za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi: 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zauważył, że w paragrafie 1 uchwały 
jest podana wysokość stawki 19 zł bez określenia czy jest to wartość brutto czy netto, nie jest 
podane w uzasadnieniu  jak zostały te stawki wyliczone, a w paragrafie 2 jest podana stawka  
13zł za odpady dzielone. Poinformował,  że opłata w jego gospodarstwie domowym wynosi 
83,58 zł kwartalnie, po przeliczeniu zaproponowanych stawek bez segregacji śmieci opłata 
wyniesie 76 zł miesięcznie raz 3 miesiące, co daje prawie 200% wzrostu kwartalnie za wywóz 
śmieci z nieruchomości. Wyraził opinie, że zaproponowane stawki są bardzo wysokie. Biorąc 
pod uwagę, że przeciętnie  1 mieszkaniec produkuje ok. 50 kg śmieci, z czego dopuszczalne 
jest wytwarzanie 50% odpadów biodegradowalnych.  



 
 

 

Przeliczając w naszej gminie liczbę mieszkańców razy stawka opłaty śmieciowej daje to 
kwotę 2 280 000zł, przy stawce 19zł. Podając tak wysoką wartość opłaty śmieciowej 
podsuwamy ewentualnym firmom, które będą przystępowały do przetargu jakie kryteria  
kwotę mogą podać  w postępowaniu przetargowym. Jeśli taka wysokość stawek zostanie 
przyjęta to wzrost opłat w moim gospodarstwie domowym wyniesie 200%. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zauważył, że w przypadku jego gospodarstwa 
domowego wzrost opłaty wyniesie 600%, bowiem obecnie płaci w przeliczeniu na jednego 
mieszkańca 3,04zł.  
 
Radny J. Dudzis zapytał dlaczego nie zostało określone czy stawka jest podana netto czy 
brutto i dlaczego nie został podany sposób wyliczenia stawki. Ponadto nie zgodził się z 
opinia, że mieszkańcy będą musieli ponosić również koszty osób nie płacących. Zauważył, że 
po to jest opracowany regulamin i ujęte w nim grzywny aby zobowiązywały wszystkich 
mieszkańców do płacenia. Celem nowej ustawy śmieciowej jest aby wszyscy płacili za swoje 
nieczystości. Zapytał jaka jest wielkość kosztów związana z wprowadzeniem nowego 
systemu i co się na te koszt składa? Przytoczył przykład Zielonej Góry, gdzie  zostały 
przeprowadzone konsultacje społeczne i stawki kształtują się na poziomie: 15,00zł przy 
odpadach komunalnych,  11,50zł  przy odpadach segregowanych  i  8,00zł przy wywozie 
odpadów co 2 tyg. na terenach wiejskich – jest to projekt. Wzrost opłaty w jego przypadku 
wyniesie ponad 100%.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik przytoczył średnią wysokość opłaty 
śmieciowej wyliczonej przez ustawodawcę, która wynosi 10zł od osoby w gospodarstwie 
domowym miesięcznie. Podsumował, że stawka zaproponowana przez gminę jest bardzo 
wysoka. Założenia ustawowe wysokości kosztów związanych z funkcjonowaniem nowego 
systemu dla naszej gminy wynoszą ok. 1,2-1,3 mln zł, a wysokość kosztów wyliczonych 
przez gminę na podstawie podanych opłat wynosi ponad 2 mln zł. Gmina jest członkiem 
Celowego Związku Gmin CZG 12 w Sulęcinie zajmującego się utylizacją odpadów, ale 
rozważając wybór firmy czy Sulęcin czy składowisko odpadów w Kunowicach, gmina musi 
rozważyć co się bardziej opłaca. Transport do Kunowic ok. 12km będzie o wiele tańszy niż 
do Sulęcina ok. 30km. Ponadto powrócił do zapisów w regulaminie czy nie zmienić zapisu 
dotyczącego wywozu nieczystości na terenach wiejskich co 2 tygodnie, co znacznie wpłynie 
na wysokość opłat. Na dzień dzisiejszy firma PUK ze Słubic wywozi śmieci z terenów 
wiejskich co 2 tygodnie i to rozwiązanie się sprawdza.  
 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zapytał czy będą analizowane podane w deklaracji 
informacje o stanie bieżącym ilości wytwarzanych odpadów  w gospodarstwach domowych, 
ponieważ te dane mogły by posłużyć do wyliczenia nowej stawki opłaty najbardziej zbliżonej 
do rzeczywistości. Zauważył, że nie można brać pod uwagę tylko statystycznych danych bo 
dzieci i osoby starsze wytwarzają mniej odpadów, a wysokość stawki powinna być wyliczona 
rzetelnie bo jest ona dużym obciążeniem dla rodzin zwłaszcza  wieloosobowych.  
 



 
 

 

Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik poinformował, że Nadleśnictwo 
Rzepin wywiozło w tym roku z lasów położonych w gm, Rzepin, Słubice i częściowo z gmin 
przyległych ponad 50 ton śmieci na wysypisko, a  śmieci te w znacznej ilości pochodziły z 
zagranicy.  
 
Mieszkańcy obecni na posiedzeniu komisji bezpieczeństwa… zaproponowali stawkę 10 zł od 
osoby.   
   
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że na dzień dzisiejszy nie można 
wyliczyć w sposób dokładny wysokości stawki opłaty śmieciowej, dokładna stawkę 
będziemy mogli określić dopiero po przetargu. Odnoszą się do wypowiedzi pana radnego M. 
Radzika wyjaśnił, że na określoną kwotę składa się kwota z przetargu, koszty obsługi i punktu 
przyjmowania pozostałych odpadów. Znacząca dla opłaty śmieciowej będzie stawką podana 
przez firmę, która wygra przetarg. Wyjaśniając dlaczego mieszkańcy mają płacić za tych, 
którzy nie będą się wywiązywać z płacenia, zauważył że uszczelnienie systemu ma polegać 
na uszczelnienie strumienia odpadów powstających w gminie, w taki sposób aby były 
wykorzystywane  zgodnie z przepisami. Gmina boryka się z problemem nie płacenia za 
podatek od nieruchomości, za wodę  i ten problem niestety  powraca. Zauważył, że nikt z 
mieszkańców nie chce się zgodzić za płacenie za innych mieszkańców, którzy nie płacą, ale 
gmina będzie musiała zapłacić firmie za nieczystości ze wszystkich nieruchomości tych, które 
płacą i tych które nie płacą. Gmina będzie musiał regulować rachunki wystawione przez firmę 
odbierającą nieczystości.  Podsumował, ze sprawa ta dotyczy wszystkich mieszkańców, 
radnych nie tylko burmistrza i poprosił o pomoc i wyrozumiałość.   
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zgodził się z opinią mieszkańców, że 
nie powinno się wliczać do wysokości opłaty kosztów związanych z zaległościami niektórych 
mieszkańców. Uważa, że to gmina powinna ponosić koszty związane z nie płaceniem skoro 
nie potrafi wyegzekwować tych należności. Jeśli gmina nie będzie egzekwować należności za 
wywóz śmieci to nowa ustawa śmieciowa nie zmieni dotychczasowej praktyki niektórych 
mieszkańców, którzy wywożą śmieci do lasu, pozostawiają je w rowach itp. Ustawa 
śmieciowa ma wymusić na gminach egzekwowanie należności za wywóz śmieci, a nie 
przenoszenie tych obciążeń na mieszkańców.  
 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że w interpretacji przepisów jest 
wskazówka dla gmin aby założyły sobie margines na należności, które nie będą regulowane. 
Problem istnieje również ze ściągalnością podatków, nie tylko w naszej gminie ale też w 
innych gminach, instytucjach. Musimy brać pod uwagę realne kwoty i dlatego założyliśmy, 
że część mieszkańców nie będzie regulowała należności za opłatę śmieciową. Z 
doświadczenia wiemy, że ludzie mają problemy z płaceniem za mieszkanie, za radio i tv, 
podatków. W obliczeniach stawki opłaty śmieciowej przyjęliśmy, że 50% mieszkańcy będzie  
segregować odpady, na podstawie złożonych deklaracji, bowiem ze złożonych deklaracji 
wynika, że większość mieszkańców będzie segregowało odpady. Ponadto założyliśmy, że ok. 
20% mieszkańców nie będzie płaciło oraz, że systemem zostaną objęte te gospodarstwa, które 
do tej pory nie miały podpisanych umów lub miały podpisane umowy ale na ilości mniejsze 



 
 

 

niż rzeczywiście wytwarzają. Pod uwagę były brane aktualne stawki na wywóz odpadów, 
całościowa liczba odpadów produkowanych w gminie i ilość osób zamieszkująca w gminie.  
Złożenia te wynikają z ilości odpadów pozostawianych w lasach i na gminnych terenach. Na 
podstawie przedstawionych danych została obliczona stawka opłaty śmieciowej, która może 
się zmienić po przetargu ogłoszonym  na wywóz nieczystości z terenu Gminy Rzepin.  
 
 
Dyrektor ZAMK R. Boberski wyjaśnił,  że brał udział w zespole analizującym tę sytuację i 
przygotowującym uchwały śmieciowe.  
Do opracowania tych dokumentów przeanalizowano dotychczasową gospodarkę odpadami na 
przestrzeni ostatnich lat i wyliczono współczynnik gromadzenia nieczystości na jednego 
mieszkańca. Przykłady podane przez radnego M. Radzika pochodzą z krajów o wysokiej 
kulturze społecznej, gdzie istnieje świadomość jak segregować odpady i zarządzać odpadami. 
Założeniem ustawy jest nauczenie  społeczeństwa gospodarki odpadami, segregacji i 
wyeliminować te odpady, które nie trafiają do pojemników na odpady. Ustawa nakłada na 
każdego mieszkańca obowiązek posiadania pojemnika na odpady i segregacji, a na gminę 
nakłada obowiązek zorganizowania tak systemu gospodarowania odpadami aby nie tylko 
odpady komunalne i segregowane, ale też elektro śmieci, odpady wielkogabarytowe  mogli 
mieszkańcy oddawać nieodpłatnie do punktu gromadzenia, a z tym się wiążą koszty. W 
całym kraju jest odsetek ludzi nie regulujących opłat, ponadto w przypadku obniżenia stawki 
opłaty śmieciowej trzeba będzie znaleźć w innej pozycji budżetu środki na pokrycie 
niedoboru związanego z gospodarką odpadami. Mieszkaniec w naszej gminie gromadzi 
średnio 1,7m3 odpadów . Wyliczając stawkę musimy przyjąć margines na odpady do tej pory 
składowane w lasach, rowach. Przedstawione stawki opłat są wysokie do tych aktualnie 
obowiązujących, ale możliwe jest ich obniżenie przy prawidłowo prowadzonej gospodarce 
odpadami.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zapytał czy założeniem zespołu 
pracującego w którym brał udział p. R. Boberski jest wywożenie odpadów z gospodarstw, 
które nie płacą i obciążenie tymi kosztami mieszkańców płacących? Zapytał również jak 
zostały wyliczone dane dot. wywozu śmieci przedstawione przez p. R. Boberskiego?  
Podsumował, że gminę obsługują dwa przedsiębiorstwa i wystarczyło zasięgnąć od nich 
informacji o ilości odpadów wywożonych z terenu gminy, a te ilość podzielić przez liczbę 
mieszkańców.  
 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza zauważył, że firmy obsługujące gminę w zakresie 
wywozu nieczystości stałych nie podadzą jaki z tego tytułu czerpią zysk, ale na podstawie 
złożonych deklaracji można wyliczyć rzeczywiste koszty. Ponadto należy dodać koszty 
związane z organizacją punktu gromadzenia odpadów „trudnych” i koszty obsługi przez 
pracowników. Zwrócił się z uwagą aby przy wyliczaniu opłaty śmieciowej nie brać pod 
uwagę liczby mieszkańców,  a ilość gospodarstw domowych bowiem na wysokość kosztów  
ma wpływ ilość wywożonych odpadów.  Zadał pytanie jak będą rozliczane wspólnoty 
mieszkaniowe,  czy  stawka opłaty będzie przemnażana przez ilość mieszkańców,  czy też 
wysokość opłaty będzie na podstawie obecnych kosztów za wywóz odpadów z wspólnoty, 



 
 

 

ponieważ wspólnota składa jedną deklarację jako całość?  Zaproponował aby podać jakie 
kwoty składają się na wysokość opłaty śmieciowej np. jeśli stawka wynosi 19 zł to 2 zł z tej 
kwoty zostanie przeznaczone na obsługę systemu, 2 zł na organizację punktu odbioru 
odpadów  itp.  podać co ile kosztuje mieszkańca.  
 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zaproponował komisji obniżenie 
stawki do 10zł brutto od śmieci  niesegregowanych i przedłożenie takiego projektu stawki 
opłaty śmieciowej na sesji Rady Miejskiej. Zwrócił się do członków komisji o wyrażenie 
swoich uwag na temat przedstawionego projektu. 
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza  zwrócił się z zapytaniem czy mieszkańcy domków 
jednorodzinnych, których  wprowadzone opłaty dotkną najbardziej nie mogliby we własnym 
zakresie wywozić odpadów na wysypisko śmieci do Kunowic, gdzie otrzymaliby 
potwierdzenie wywozu odpadów? Uważa, że mieszkańcy będą dążyć do takich rozwiązań, bo 
u  niektórych tak jak i u niego podwyżka może wynieść nawet 600%.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik potwierdził, że jeśli jest zawarta 
umowa z PUK Słubice, to można tam dostarczyć każdą ilość odpadów po cenie z umowy. 
Ponadto udzielił odpowiedzi na pytania mieszkańców dotyczące regulaminu.  
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek uściślił, że regulamin utrzymania porządku nie 
będzie dostarczany do każdego mieszkańca, a gmina będzie się starała dotrzeć z informacjami 
do wszystkich mieszkańców za pomocą działań informacyjnych, promujących nowy system. 
Wysłanie regulaminu do wszystkich mieszkańców wiąże się z dużymi kosztami, chyba że 
Rada Miejska tak  zadecyduje, wtedy można by było połączyć dostarczanie regulaminów z 
roznoszonymi decyzjami podatkowymi na początku roku.  Odnosząc się do wysokość stawki, 
wyraził się, że chciałby aby ta stawka wynosiła nie proponowane 10 zł, a 7 zł  bo obecnie na 
takim poziomie się te koszty kształtują. Zgodził się, że można przyjąć stawkę na poziomie 
10zł, ale ta stawka nie  pokryje wszystkich  kosztów związane z obsługą tego systemu. 
Wyraził opinię, że narzucony ustawą system jest niedoskonały bo obciąża gminy 
konsekwencjami finansowymi i społecznymi oraz wyraził nadzieję, że po wprowadzeniu 
system ten zostanie dopracowany i przyniesie  wszystkim korzyści. Nie są znane wysokości 
opłat w takich miastach jak np. Poznań lub Zielona Góra, jednakże trudno będzie 
porównywać stawki nasze ze stawkami dużych aglomeracji. W większych miasta gdzie jest 
więcej osób produkujących śmieci ten koszt będzie niższy, natomiast porównując z 
propozycje z gmin sąsiednich to np. Słubice wyliczyły stawkę w wysokości 22zł – 
niesegregowane  i 16zł za odpady segregowane, podobnie jest w Sulęcinie.  
Na podanych przykładach widać, że wyliczenia w innych gminach są podobne jak u nas, te 
stawki wynikają z obliczenia wszystkich kosztów związanych z obsługą tego systemu. Jest 
możliwość obniżenie tych stawek i pokrycia różnicy z budżetu gminy.  
 
Radny Jerzy Szulc stwierdził, że nie może się zgodzić ze stawką która uderza w rodziny, 
bowiem im więcej osób w rodzinie tym wyższy koszt  opłaty.  
 



 
 

 

Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik wyjaśnił skąd wzięła się kwota opłaty 
śmieciowej w wysokości 10zł , a mianowicie z wyliczenia, że jeśli obecnie rachunek za 
wywóz odpadów wynosi 83,58zł kwartalnie i jeśli po zmianach opłata śmieciowa dla 
gospodarstwa radnego wyniesie 4x 10zł x 3 miesiące to wyniesie 120zł kwartalnie, prawie 37 
zł więcej za odpady niesegregowane, bo przy odpadach segregowanych opłata wyniesie dużo 
mniej i mógłby wtedy wymienić pojemnik z 240l na 110l.   
 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że intencją ustawodawcy jest aby jak 
najwięcej odpadów było segregowanych, gmina będzie musiała się rozliczać i wykazać 
odpadami segregowanymi i dlatego rozważając stawkę powinniśmy zakładać, że większość 
mieszkańców będzie segregować odpady. Niższa stawka opłaty śmieciowej zachęci 
mieszkańców do segregacji, aby obniżyć wysokość rachunków . Odpowiadając na pytania 
mieszkańców wyjaśnił, że jeśli ktoś będzie segregował odpady to będzie go obowiązywała 
tylko stawka niższa za odpady segregowane. Gmina nie będzie sama się zajmowała wywozem 
odpadów, będzie to firma zewnętrzna wyłoniona w drodze przetargu i taka firma będzie 
chciała zarabiać.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zwrócił się z zapytaniem co będzie w 
sytuacji kiedy gmina pobierze większą kwotę opłaty od mieszkańców niż będą wynosiły 
koszty, co będzie z zyskiem?  
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek udzielił odpowiedzi, że założeniem jest aby gmina 
nie zarabiała na  obsłudze tego systemu, jeśli wpływu będą wyższe od kosztów wtedy gmina 
obniży stawki opłaty śmieciowej.   Ponadto dodał, że po uruchomieniu tego systemu stawki 
powinny zostać obniżone w porównaniu do tych omawianych.  
 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zauważył, że gmina wyliczając 
koszty obsługi systemu gospodarowania odpadami ujęła w tych kosztach  wartości związane z 
zatrudnieniem osoby do obsługi tego systemu, czyli gmina zakłada zarobek na utrzymanie 
tego pracownika.  Podsumował, że na gminie będzie spoczywał tylko obowiązek pobierania 
opłat  i regulowania faktur,  a wszystkim zajmie  się firma, która wygra przetarg, np.  
monitorowaniem, sprawozdaniem od kogo ile odpadów wywiózł.  
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że na wysokość opłaty śmieciowej 
składają się takie koszty jak: wywóz i utylizacja odpadów przez przewoźnika, organizacja 
zaplecza technicznego, koszty wywozu odpadów od niepłacących mieszkańców ok. 20%,   
wywóz odpadów, które gmina będzie musiała wywieźć, a które dziś trafiają do lasów, rowów 
itp., oraz założony został margines za opłaty, które nie wpłyną.  
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza  zwrócił się z prośbą aby wyliczyć na jednego 
mieszkańca co ile będzie kosztowało, ile kosztuje wywóz, organizacja zaplecza technicznego, 
koszty odbioru odpadów, budowa obiektu oraz margines na mieszkańców nie płacących.  
 



 
 

 

Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek zapewnił, że takie wyliczenia będą podane aby 
móc analizować, który składnik można obniżyć. Podsumował, że przedstawiona propozycja 
opłaty  może być dyskutowana.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zauważył, że czasu na dyskusje do 
sesji tj. 29 listopada nie zostało już dużo, chyba że zostanie ten temat przeniesiony na sesję 
grudniową. Przypomniał, ze te uchwały muszą być podjęte do  końca roku tak aby weszły w 
życie w styczniu. Zapytał czy wystarczy czasu na przeanalizowanie tego problemu, 
zapoznanie się z opiniami mieszkańców, porównanie stawek w innych gminach i podtrzymał 
propozycję przyjęcia stawki wcześniej omawianej tj . w wysokości 10 zł i tym samym 
zakończył debatę na temat stawek  i przeszedł do omawiania uchwały: 
4.14 –w sprawie terminu częstotliwości i trybu uiszczania opłat za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi. Podjęto decyzje aby projekt tej uchwałę omówić razem z projektem następnej 
uchwały. 
Komisja przeszła do  opiniowania uchwały 4.15 w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu 
świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli 
nieruchomości zamieszkałych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną 
przez właściciela nieruchomości opłatę za zagospodarowanie odpadami komunalnymi,  
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik wyraził opinię, że wywóz 
nieczystości z terenów gminnych powinien się odbywać jak do tej pory co dwa tygodnie.  
 
Przewodniczący Rady R. Łukaszewicza  zaproponował, aby w celu obniżenia opłaty 
rozważyć możliwość  zadeklarowania przez mieszkańców częstotliwości wywożenia 
odpadów raz  w tygodniu, raz na dwa tygodnie lub raz na miesiąc. Zapytał czy indywidualne 
podejście do wywozu odpadów będzie możliwe.  
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zauważył, że stawki w zależności od 
częstotliwości wywożonych odpadów powinny być zróżnicowane i takie zapisy powinny się 
znaleźć w uchwałach uwzględniające omówione zmiany.  Mieszkańcy, którzy będą 
segregowali odpady  staną 1 lipca 2013r. przed wielką zmianą dotyczącą pojemników tzn. 
będą musieli zmniejszyć pojemniki  aby zmniejszyć opłaty, a przy segregacji wielkość 
odpadów komunalnych się zmniejszy. Praca nad uchwałami śmieciowymi powinna trwać od 
lipca dla właściwego wypracowania stanowiska. Uchwały śmieciowe powinny być pokłosiem 
wypracowanych wniosków. Gdyby prace nad tymi uchwałami trwały od lipca tego roku 
byłby już wypracowany kompromis i stanowisko.  
 
 
Zastępca Burmistrza Rzepina W. Skwarek wyjaśnił, że gmina chciała przystąpić do pracy nad 
tymi uchwałami dużo wcześniej ale musiała czekać do czerwca na uchwalenie 
Wojewódzkiego Programu Gospodarki Odpadami  ale ten program został uchwalony dopiero 
w połowie września, Drugim elementem było przyjęcie uchwały przekazującej  wszystkie te 
obowiązki związane z gospodarowaniem odpadami przejęło CZG12, bo przecież po to było 
stworzone CZG12 aby zajmować się gospodarką odpadami w gminach zrzeszonych.  Rada 
przyjęła stosowną uchwałę przekazania gospodarowania odpadami z naszej gminy przez CZG 
12. W październiku otrzymaliśmy informację, że CZG 12 nie jest w stanie wykonać tego 



 
 

 

zadania i gmina sama  musi sobie poradzić. Zwrócił się z prośbą aby przed przystąpieniem do 
uchwały w sprawie   szczegółowego sposobu, zakresu i świadczenia usług uwzględnić 
poprawkę w paragrafie 2, gdzie jest zapis: „określa się rodzaje i minimalną pojemność 
pojemników przeznaczonych do zbierania zmieszanych odpadów komunalnych”  skreślenie 
wyrazu „zmieszanych”. Ponadto to, została  również przedstawiona propozycja zmiany 
częstotliwości wywozu odpadów komunalnych z terenów wiejskich, która może być 
wprowadzona ale uchwała w pierwotnym kształcie jest spójna z uchwałą o utrzymaniu 
porządku i czystości w gminach, i ten sam zapis musiałby być wprowadzony w tych dwóch 
uchwałach, a mianowicie: odpady komunalne zmieszane zbierane będą  na terenie Gminy 
Rzepin  w zabudowie jednorodzinnej jeden raz w tygodniu, w zabudowie wielorodzinnej 
jeden raz w tygodniu  oraz z terenów wsi raz na dwa tygodnie. Jeśli jest taka wola rady to 
może ten zapis zostać wprowadzony. Wcześniej wspomniana uchwała o utrzymaniu porządku 
i czystości w gminach była już opiniowana przez sanepid, ale po nowym roku będą 
wprowadzane zmiany do tych uchwał i wtedy może zostać ten zapis zmieniony. 
Zaproponował aby przyjąć uchwały tak jak zostały przygotowane i spełnić obowiązek 
uchwalenia ich do końca roku, tak aby wojewoda nie musiał od górnie nakładać na gminę 
tego obowiązku.  Zaś na sesji styczniowej mogą być zmieniony stawki i uwzględnione uwagi 
do tych uchwał.  
Z uwagi na duże kontrowersje związane z wysokością stawek opłaty śmieciowej 
zaproponował aby obniżać te stawki stopniowo np. o 2 zł, a  w późniejszym czasie kiedy będą 
znane realne koszty  stawki obniżyć stosownie do tych kosztów. Zwrócił się z taką 
propozycją aby przyjąć wypracowane uwagi, a  wprowadzić zmiany w późniejszym terminie 
z uwagi na to, że uchwały te są opiniowane przez sanepid i są ze sobą powiązane. Przyjęcie 
uchwał do końca roku nie zamyka drogi dalszej pracy nad nimi. Przedstawione uchwały 
zostały zrobione rzetelnie, w oparciu o dane z naszej gminy i firm zajmujących się wywozem 
śmieci.  Po nowym roku, po wprowadzeniu zmian w uchwałach ogłoszony byłby przetarg na 
odbiór odpadów z terenu naszej gminy. Ustawodawca nałożył na gminę nie przekraczalne 
termin podjęcia uchwał śmiechowych   do końca roku.    
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik zobowiązał się zebrać prepozycję 
dotyczące wysokości opłaty śmieciowej z innych komisji i przedstawić je na sesji.  
 
 
Następnie komisja zajęła się następnym punktem dotyczącym  stanu utrzymania dróg w 
sezonie zimowym 2012/2013.  

Informację o przygotowaniu Gminy Rzepin do sezonu zimowego  w okresie 2012/2013 
przedstawiła E. Pych – Kierownik Referatu infrastruktur i rozwoju gospodarczego:  

na terenie Gminy Rzepin zewidencjonowanych jest  71,86 km dróg gminnych                     
z czego w granicach administracyjnych  miasta Rzepina – 24.95 km, poza granicami 
administracyjnymi   46.91 km  ( w tym  28,56 km  o nawierzchni twardej ulepszonej  -
bitumicznej , betonowej , kostka brukowa , 7,46 km  o nawierzchni twardej nieulepszonej –
tłuczniowej, żwirowej  ,  32,94 km  o nawierzchni gruntowej).   
 

Akcją zimową objęto 34,15 km dróg i 20 km chodników.    Od 15 listopada 2012 r do 
15 kwietnia 2013 r.  na zimowe utrzymanie dróg  zaplanowano  kwotę 125.235,00  zł brutto. 
Zgodnie z umową zawartą dnia 21 października 2010 roku  z wykonawcą - Usługi 



 
 

 

Transportowo - Załadowcze Stanisław Kołoszyc z siedzibą w Cybince na trzy okresy zimowe 
tj. 2010/2011 , 2012/2013 i 2012/2013   w przypadku braku opadów śniegu ,                   w 
ramach akcji zimowej wykonawca utrzymywał będzie czystość i porządek na drogach , 
ulicach i chodnikach objętych zimowym utrzymaniem . 
Zimowe Utrzymanie Dróg  są to czynności, których celem jest zapewnienie bezpiecznej 
przejezdności oraz ograniczenie zakłóceń płynności ruchu drogowego, wywołanych takimi 
zjawiskami jak opady śniegu, deszczu ze śniegiem, marznącej mżawki lub śliskością zimową 
jezdni. Do zimowego utrzymania dróg zalicza się: 
-    usuwanie śniegu - zapobieganie powstawaniu śliskości 
-    zwalczanie i likwidowanie śliskości zimowej przez stosowanie środków chemicznych lub 
materiałów uszorstniających. 
Wykonawca ponosi pełną odpowiedzialność za szkody spowodowane zaniechaniem prac lub 
powstałe na skutek niedostatecznego lub niezgodnego z obowiązującymi przepisami i 
warunkami podanymi w specyfikacji wykonania prac prowadzonych przy zimowym 
utrzymaniu dróg. 
Po rozpoczęciu zimowego utrzymania dróg Wykonawca jest zobowiązany do całodobowego 
pełnienia dyżurów przy uwzględnieniu dostępności telefonicznej. Odśnieżanie dróg  i 
chodników ma na celu usunięcie śniegu z jezdni  i poboczy dróg oraz chodników, obiektów 
towarzyszących, jakimi są zatoki autobusowe, przejazdy przez pas dzielący jezdnie, parkingi 
itp. Odśnieżanie chodników położonych w bezpośrednim sąsiedztwie posesji prywatnych 
należy do obowiązków właścicieli przyległych do drogi posesji. Parkingi odśnieża się po 
zakończeniu prac związanych z odśnieżaniem jezdni głównych lub jednocześnie z tymi 
jezdniami jeśli warunki pogodowe na to pozwalają. 
 
Zakresy prac prowadzonych przy odśnieżaniu dróg oraz technologia robót wynikają 
z aktualnie obowiązujących standardów utrzymania. Wybór systemu odśnieżenia zależy od: 
- standardu zimowego utrzymania dróg, 
- warunków atmosferycznych. 
W przypadkach skrajnie niekorzystnych i nieustabilizowanych warunków atmosferycznych 
(zawieje i zamiecie śnieżne, długotrwałe burze śnieżne) niweczących efekty odśnieżania dróg, 
osiągnięcie i utrzymanie na drogach standardu docelowego może być niemożliwe. 
Zimowym utrzymaniem na terenie Miasta i Gminy Rzepin jak wspomniałam  objętych jest 
łącznie  34,15 km dróg gminnych z tego w poszczególnych standardach: 

- Standard IV – 10,80 km 
- Standard V  –  11,55 km 
- Standard VI – 11,80 km 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

STANDARDY UTRZYMANIA DRÓG W OKRESIE ZIMOWYM 
- W GMINIE RZEPIN 

 
Lp. Standard Opis standardu Dopuszczalne odstępstwa od stanu nawierzchni opisanego standardem z 

określeniem czasu w jakim skutki danego zjawiska atmosferycznego 
powinny być usunięte (zlikwidowane). 

1. IV  Jezdnia 
odśnieżona na 
całej szerokości. 
Jezdnia posypana 
na odcinkach 
decydujących o 
możliwości ruchu 

-Luźny       - 8 godz. 
-Zajeżdżony         - występuje 
-Języki śnieżne     - występują 
- Zaspy         do 8 godz. 
Dopuszcza się przerwy w komunikacji 
do 8 godz. 
 

W miejscach wyznaczonych: 
- gołoledź                     - 8 godz. 
- śliskość pośniegowa – 10godz. 
- lodowica                    - 5 godz. 

2. V Jezdnia 
odśnieżona. W 
miejscach zasp 
odśnieżony co 
najmniej jeden pas 
ruchu z 
wykonaniem 
mijanek. Jezdnia 
posypana na 
odcinkach 
decydujących o 
możliwości ruchu 

- Luźny        - 16 godz. 
- Zajeżdżony        - występuje 
- Nabój śnieżny   - występuje 
- Zaspy - występują   - do 24 godz. 
Dopuszcza się przerwy w komunikacji 
do 8 godz. 
 

W miejscach wyznaczonych: 
- gołoledź                     - 8 godz. 
- śliskość pośniegowa  - 8 godz. 



 
 

 

3. VI Jezdnia 
zaśnieżona. 
Prowadzi się 
interwencyjne 
odśnieżanie w 
zależności od 
potrzeb. Jezdnia 
posypana po 
odśnieżaniu w 
miejscach 
wyznaczonych. 

- Luźny       - występuje 
- Zajeżdżony     - występuje 
- Nabój śnieżny - występuje 
- Zaspy - występują     - do 48 godz. 
 

W miejscach wyznaczonych: 
-wszystkie rodzaje śliskości po  
odśnieżeniu                 - 2 godz. 

 



 
 

 

Zał. 10A Do ST ZUD 
 

WYKAZ DRÓG I ULIC Z PODZIAŁEM NA STANDARTY UTRZYMANIA  W OKRESIE 
ZIMOWYM 

- W GMINIE RZEPIN 

 
 

Ulice i drogi  przeznaczone do utrzymania w  IV standardzie  zimowego utrzymania  

( 10,80 km dróg i  9,0 km chodników)  
 
Lp.        Nazwa ulicy i drogi gminnej 
 
1. Nowotki/ Nadtorowa 
2. Dworcowa 
3. Zielona 
4. Wojska Polskiego 
5. Kościuszki 
6. Kili ńskiego od ronda do skrzyżowania z ul. Poznańską 
7. Poznańska  
8. Boh. Radz. 
9. Plac Ratuszowy 
10. Inw. Wojennych 
11. Aleja Wolności 
12. B. Chrobrego 
13. Hanki Sawickiej 
Chodniki przy w/w ulicach.  
14. Droga do Lubiechnia Małej od dr. woj. 134 
15. Droga Starościn Kolonia 
 

Ulice i drogi  przeznaczone do utrzymania w  V standardzie  zimowego utrzymania 
11,55 km dróg i  4,6 km chodnika) 
 
 
1. Kolejowa 
2. Sienkiewicza 
3. Walki Młodych 
4. Plac Kościelny 
5. Zachodnia 
6. Celna  
7. Mieszka I-go 
8. M. Konopnickiej 
9. Świerczewskiego 
10. Nadtorowa 
11. Sikorskiego 
12. Sosnowa 
13. Podlaska 



 
 

 

Chodniki przy w/w ulicach.  
14. Droga gminna  Starościn –do dr. woj. 134 
15. droga gminna Rzepin-Lubiechnia Wielka 
16.  Kowalów – ul. Spokojna, Kolejowa, Słubicka ( od skrzyżowania z ul.Radowska do 

tablicy miejscowości) ul.Polna 
 

Ulice i drogi  przeznaczone do utrzymania w  VI standardzie  zimowego utrzymania 
(11,80 km dróg i  6,4 km chodników ) 
1. Brzozowa 
2. Bema 
3. Boczna 
4. Bukowa 
5. Dębowa 
6. Grzybowa 
7. Jagodowa 
8. Kasztanowa  
9. Klonowa 
10. Kwiatowa 
11. Morelowa 
12. Świerkowa 
13. Wrzosowa 
14. Wiśniowa, 
15. Śliwkowa,  
16. Morelowa  
17. Agrestowa 
18. Czereśniowa 
19. Poziomkowa 
20. I-go Maja 
21. Wąska 
22. Kraszewskiego 
23. Partyzancka 
24. Północna 
25. Akacjowa 
26. Ogrodowa 
27. Leśna 
28. Łąkowa 
29. Lipowa 
30. Rolna 
31. Ratuszowa 
32. Nadrzeczna  
33. Zapłocie 
34. Prusa 
35. Reja 
36. Pocztowa 
37. Łokietka 
38. Fabryczna 
Chodniki przy w/w ulicach.  
38. Przystanki PKS w Rzepinie i Kowalowie 
 



 
 

 

 
W przypadku wystąpienia bardzo dużych opadów śniegu , śnieg będzie wywożony w miejsce 
wskazane przez Urząd Miejski w Rzepinie. 
Proponowane miejsce wywozu śniegu to : teren działki o nr  ewid. 741/3  położony w 
bezpośrednim sąsiedztwie rzeki  Ilanki . 
 
 
3.Zapewnienie pomocy społecznej dla osób potrzebujących wsparcia w sezonie zimowym 
2012/2013. 
 
 
Przewodniczący Komisji bezpieczeństwa … M. Radzik poprosił o omówienie Kierownika 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Rzepinie S. Karatysza -odpowiedział, że wszystko zostało 
zapewnione zgodnie z przepisami i jeśli wystąpi potrzeba wsparcia, wtedy takie wsparcie 
podopieczni otrzymają.   

4.Wnioski dot. projektu budżetu na 2013r. w zakresie bezpieczeństwa. 
Jeśli chodzi  o wnioski do budżetu na 2013r. w zakresie bezpieczeństwa- ujęto zabezpieczenie 
środków na Ochotniczą Straż Pożarną oraz na Policję. 

5.Plan pracy posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa Publicznego, Porządku i Ochrony 
Przeciwpożarowej na 2013r – jest w trakcie uzgodnień.  
 

Przewodniczący Komisji M. Radzik zgłosił problem przeprowadzania szkoleń i opłacania 
udziału w akcjach ratowniczo – gaśniczych strażaków OSP w Rzepinie. Zaproponował aby 
stawka za udział w szkoleniach wynosiła 10zł, a nie jak dotychczas 5 zł. Odniósł się również 
do ekwiwalentu za akcje ratowniczo- gaśnicze ,aby były ujęte w jednym punkcie, przy stawce 
16zł. 
 
6. Opiniowanie projektów uchwał przygotowanych na sesję Rady Miejskiej, która  
odbędzie się w dniu 29.11.2012r – nie wniesiono żadnych uwag do projektów uchwał,  
ponieważ były omawiana na poprzednich komisjach - Komisja bezpieczeństwa… 
zaopiniowała wszystkie projekty uchwał pozytywnie.  
 
7.Sprawy różne i wolne wnioski – nie zgłoszono. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
Protokółowała:                                                                         Przewodniczył: 
 
M.Szewczyńska                                                Przewodniczący Komisji Bezpieczeństwa… 
 
                                                                                               (-) Marek  Radzik 
 

 


